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Abeceda ke kompetencím obce při řešení vzhledu obce a cest 
Červencová osmistránková příloha Moderní obce se zaměří 

na praktická řešení vzhledu obcí, cest a přístupů v oblasti 
samostatné a přenesené působnosti, na zákonné povinnosti a 
kontrolu jejich dodržování. Dále na stanovení povinností a 
povolení správním rozhodnutím, na stanovení povinností 
v obecně závazných vyhláškách a nařízeních a na sankce za 
porušování zákonů a právních předpisů obcí. 

K uvedené problematice se vztahuje řada zákonů a v nich 
mnoho pojmů, povinností a sankcí, přičemž některé se kryjí, 
zatímco jiné nikoliv. Autorka přílohy, stálá spolupracovnice 
Moderní obce JUDr. Eva Šromová proto k výkladu této složi-
té problematiky poskytuje svůj zcela nezávazný názor, avšak 
opřený o zkušenosti z praxe. 

Zajistěte si už nyní červencové číslo Moderní obce, kte-
ré vyjde již ve čtvrtek 3. července! 

Ukázkový výtisk Moderní obce si lze ZDARMA objed-
nat na tel. čísle 800 11 00 22 nebo na internetové adrese  
http://predplatne.economia.cz/app/eco.form/index.php?tit=MO. 

 

 
 
 
 
 
 
 

Moderní obec 
v červenci (už příští týden)  

mj. přinese: 
 
•  Prodej obecních bytů nájemníkům:  
Praxe se různí, emoce zůstávají 
•  Úspěšná premiéra Fondu ASEKOL 
•  Nejlepší investice roku 2007  
(zajeďte si do Prahy-Dolních Počernic) 
•  Program rozvoje obce není jen záležitostí  
starosty /4 
•  Internetové vysílání v kraji Vysočina zapojuje 
občany do místního dění 
•  Systém VIRTUOS umí být partnerem čtyř registrů 
•  Insolvenční rejstřík je tu 
•  Poukázkový systém? Co obec, to jiné zkušenosti 
•  Proč musí Komunitní centrum v Krásné Lípě 
skončit? 
•  Soutěž Cesty městy: Šanci má 21 měst a obcí 
•  E-learning je výhodný pro studenty, tutory i za-
městnavatele – zkušenosti Institutu pro místní 
správu Praha 
•  Organizace zřizované obcemi jako nástroj zlep-
šování služeb občanům /6 – zkušenosti ze Světlé 
nad Sázavou 
•  Standardy služeb na veřejných pohřebištích /1 
•  Užívání obecních symbolů 
•  Jednací řády orgánů obce /3 
•  Co starostům přináší v červnu schválená novela 
zákona o střetu zájmů 
•  Abeceda ke kompetencím obce při řešení vzhle-
du obce a cest 
 
TÉMA Cyklostezky 

Vážení a milí čtenáři, 
 
 toto je poslední předprázdni-
nové vydání elektronického newslet-
teru Moderní obce. Další číslo obdrží-
te 10. září, přičemž se pak opět bude 
pokračovat ve čtrnáctidenní periodi-
citě jeho vydávání. 
 O tištěnou Moderní obec 
však nepřijedete ani v létě. Červenco-
vé vydání se bude expedovat už 3. 7., 
srpnové vydání 4. 8. 2008. 
 
Přejeme Vám krásné léto a příjemné 
prožití dovolených. 
 

Redakce Moderní obce 

Evropský parlament schválil směrnici o odpadech  
Evropský parlament schválil novou rámco-

vou směrnici o odpadech. Jedná se o zásadní 
předpis, který upravuje požadavky na nakládá-
ní s odpady v celé evropské sedmadvacítce. 
Evropský parlament tak 
směrnici schválil již 
ve druhém čtení,  i když na 
počátku projednávání 
vznesli poslanci více než 
400 pozměňovacích ná-
vrhů. »Dlužno říci, že tak 
rychlý závěr celého procesu 
nikdo neočekával,« řekl 
ministr Martin Bursík. 

Pro české Ministerstvo 
životního prostředí to zna-
mená nutnost již nyní začít  
připravovat zákon o odpa-
dech ve zcela nové podobě. 
»Rozhodli jsme se proto, že 
nebudeme předkládat vládě 
novelu odpadového zákona 
v celém rozsahu, v jakém 
jsme ji předložili k veřejné 
diskusi,» říká Martin Bur-
sík. »Nemělo by smysl nyní 
projednávat novelu zákona 
a zároveň pracovat na jeho úplně novém zně-
ní,« dodává ministr. MŽP ovšem využije práci, 
odvedenou na přípravě této novely a také při-
pomínky a náměty, které zaslaly ostatní resorty, 
obce, kraje či nevládní a profesní organizace. 
Nový zákon tak předloží ještě na podzim do 
veřejné diskuse a do konce letošního roku vlá-
dě. Malou část již připravené novely zákona o 

odpadech nicméně vláda přesto ještě v létě 
projedná a předloží parlamentu.  

»Jedná se o část, která upravuje především 
zpětný odběr baterií a akumulátorů, což musí-

me udělat brzy abychom 
včas vyhověli příslušné 
evropské směrnici,« vysvět-
luje náměstek ministra ži-
votního prostředí Karel 
Bláha. 
Nová rámcová směrnice 
přináší řadu novinek. Přede-
vším poprvé na evropské 
úrovni v závazném právním 
předpisu jasně definuje 
h i e r a r c h i i  n a k l á d á n í 
s odpady, kdy na prvním 
místě je prevence samotné-
ho vzniku odpadů, poté jeho 
opětovné používání, dále 
recyklace, následovaná 
energetickým využitím. 
Teprve odpady, které není 
možné již nijak využít, by 
měly být odstraňovány – 
skládkováním či spalová-
ním.  

Směrnice upravuje také definici toho, kdy se 
z odpadu přepracováním může stát palivo, 
stanovuje odpovědnost znečišťovatele a jeho 
povinnost nést náklady na nakládání  odpady, 
zavádí programy předcházení vzniku odpadů či 
nové cíle pro recyklaci a opětovné využití od-
padů.                                                 

 zdroj: MŽP 

»Tak rychlý závěr celého procesu nikdo 
neočekával,« komentoval ministr život-
ního prostředí Martin Bursík schválení 
směrnice o odpadech.              

Foto: archiv  
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Ministr Čunek k nájemnému 
První vicepremiér a ministr pro místní roz-

voj Jiří Čunek vydal 19. června vyjádření k 
dopadu postupného uvolňování nájemného v 
bytech s regulovaným nájemným na inflaci. 
Uvedl: »Na základě statistického vyhodnocení 
sběru dat o zvýšení nájemného na počátku 
tohoto roku lze konstatovat, že růst nájemného 
se promítne do celoročního úhrnného indexu 
růstu spotřebitelských cen (do inflace) 0,6 
procentními body.« 

Čeští starostové v centru EU 
Do Evropského parlamentu zavítalo několik 

desítek starostů měst a obcí ČR, kteří se bě-
hem své pracovní cesty setkali i s europoslan-
cem Ing. Oldřichem Vlasákem. Ten jim přiblí-
žil kohezní politiku Evropské unie – její prin-
cipy, cíle a přínos pro regionální rozvoj. V 
diskusi starosty zajímaly především možnosti 
využívání alternativních zdrojů energie a je-
jich perspektiva v naší zemi. Diskutovali o 
jaderné energii a s tím souvisejících otázkách 
například růstu ceny potravin a pohonných 
hmot, regulace cen paliv. Některé dotazy míři-
ly na Oldřicha Vlasáka jako na předsedu Sva-
zu měst a obcí ČR a týkaly se například per-
spektivy velkého množství malých obcí u nás 
a s tím souvisejících problémů s plněním úko-
lů obce. Europoslanec zdůraznil, že jako člen 
Výboru pro regionální rozvoj v Evropském 
parlamentu a člen Intergroup Urban Logement 
se snaží obhajovat zájmy samospráv a nutnost 
jejich podílu na rozhodování ve věcech, které 
se týkají právě jich. 

Rozchod hejtmanů s MŽP? 
Na minulém, už 26. zasedání Rady Asociace 

krajů ČR (AK ČR) v Ústí nad Labem v polo-
vině června hejtmani opět upozornili na deficit 
ve financování vodohospodářské infrastruktu-
ry a na sankce, které hrozí obcím v případě, že 
do roku 2010 nesplní závazky, které pro čiště-
ní městských odpadních vod Česká republika 
přijala vůči Evropské unii. V té souvislosti 
rozhodli o ukončení účasti zástupců AK ČR  
v pracovní skupině ministerstva životního 
prostředí pro nastavení podmínek přijatelnosti 
vodohospodářských projektů. »Připomínky 
AK ČR nebyly akceptovány a další zastoupení 
v této komisi nevidíme smysluplně,« řekl Petr 
Skokan, hejtman Libereckého kraje. »Situaci 
budeme nadále sledovat ve spolupráci se Sva-
zem měst a obcí ČR a trváme na doporučení 
vytvořit speciální fond pro vodohospodářské 
projekty,« dodal Libor Lukáš, hejtman Zlín-
ského kraje.  

Návrh Politiky územního rozvoje  
Ministerstvo pro místní rozvoj ČR připravilo 

do vnějšího připomínkového řízení návrh 
Politiky územního rozvoje ČR 2008. Doku-
ment je vyvěšen na internetové adrese 
www.mmr.cz/politika-uzemniho-rozvoje-cr-2008 , 
takže připomínky k němu až do 16. září 2008 
může vznášet i veřejnost. Účelem Politiky 
územního rozvoje ČR 2008 je zajistit koordi-

(Pokračování na stránce 3) 

Česko zasáhla patrně už jedna z posledních vln 
masívnějšího prodeje bytů ve vlastnictví obcí a 
měst nájemníkům. Mnohé radnice se totiž už 
takřka celého svého bytového fondu zbavily, jiné 
teď začínají s prodejem váhat: Spočítaly si, že 
příjmy z postupně uvolňovaného nájemného v 
bytech s regulovaným nájemným jim začnou 
stačit nejen na řádnou péči o bytový fond, ale 
budou jimi moci pokrývat i některé další výdaje 
obce. 

Jak je to tedy s prodejem bytů ve vlastnictví 
obcí nájemníkům dnes a jak by měla být vypočí-
távána cena, za niž radnice byty nabízejí? Není 
přece tajemstvím, že ceny v současnosti prodáva-
ných obecních bytů jsou leckdy i několikanásob-
ně vyšší než ceny, za 
něž si ve stejné lokalitě 
a ve stejně starých do-
mech mohli v minulém 
desetiletí koupit byty 
šťastnější sousedé dneš-
ních nájemníků. 

Zatímco některým 
nájemníkům vadí stále 
vyšší nabídkové ceny 
bytů, jiní jsou zase ne-
spokojení s tím, že jsou 
z koupi bytů vyloučeni. 
Nemohou se s tím smířit 
tím více, že postupně 
uvolňované nájemné v 
bytech s regulovaným nájemným se už začíná 
blížit hodnotám na trhu. Výkonný místopředseda 
Svazu nájemníků ČR Ing. Milan Taraba dokonce 
nevylučuje, že by někteří nájemníci mohli své pře 
s radnicemi dovést až k Evropskému soudu pro 
lidská práva ve Štrasburku. 
Ředitelka odboru dozoru a kontroly veřejné 

správy Ministerstva vnitra ČR Ing. Marie Kostru-
hová však konstatuje: »Určování ceny prodeje 
obecních bytů je záležitostí ryze soukromoprávní, 
spočívající na dohodě mezi prodávajícím a kupu-
jícím – a obce v tomto případě nejsou výjimkou. 
Mají-li stávající nájemníci za to, že cena, za kte-
rou jim obec hodlá odprodat obecní byty, je nad-
hodnocená, je především na nich, aby usilovali o 
dohodu s obcí. Pokud se dohody nedosáhne, není 
jejich povinností za podmínek, které jsou z jejich 
hlediska nevýhodné, ke koupi bytu přistoupit. Na 
druhou stranu však nelze obec žádným způsobem 
právně donutit, aby cenu bytů snížila. Občané 
obce mohou v této souvislosti využít svého práva 
dle § 16 odst. 2 písm. f) zákona o obcích a požá-
dat, aby se danou otázkou, tj. požadovanou cenou 
za byty, zabývalo zastupitelstvo obce a rozhodlo 
o ní.« 

 
Z vyjádření ředitelky odboru dozoru a kont-

roly veřejné správy MV ČR Ing. Marie 
Kostruhové: 

• Zákon č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní 
zřízení), v platném znění, neobsahuje žádnou 
zvláštní úpravu pro nakládání s byty (vyjma pro-
nájmu dle § 39 odst. 3). Upravuje však obecné 
povinnosti obce při hospodaření se svým majet-
kem (z hlediska zákona o obcích jsou tedy dispo-
zice s byty pojímány jako jakékoli nakládání s 

jiným majetkem). Ve svém § 39 odst. 2 zákon o 
obcích mj. ukládá obcím, aby při úplatném pře-
vodu majetku byla cena sjednána zpravidla ve 
výši, která je v daném místě a čase obvyklá, ne-
jde-li o cenu regulovanou státem. Odchylka od 
ceny obvyklé musí být zdůvodněna. Jedná se o 
ustanovení, které představuje konkrétní provedení 
obecné povinnosti účelného a hospodárného 
využívání majetku obce a ochrany majetku obce 
podle § 38 zákona o obcích. Pokud je nám zná-
mo, obce zpravidla ve svých interních pravidlech 
(schvalovaných zpravidla usneseními zastupitel-
stva, nikoli však formou obecně závazné vyhláš-
ky) blíže rozvádějí tuto obecnou povinnost stano-
vením podrobnějších hledisek pro zjišťování 

»ceny v místě a čase 
obvyklé«. Možnost 
stanovit takové podmín-
ky včetně určení vlastní 
metodiky pro stanovení 
této ceny je zcela v 
kompetenci obce, zákon 
o obcích v této souvis-
losti nestanoví žádné 
specifické povinnosti. 
• V případě prodeje bytů 
některé obce přistupují 
k jejich prodeji stávají-
cím nájemcům za 
»zvýhodněných« pod-
mínek, což v obecné 

rovině nemusí být v rozporu s § 39 odst. 2 zákona 
o obcích, pokud pro takový postup existují 
»ospravedlnitelné důvody«. Ministerstvo vnitra k 
výkladu § 39 odst. 2 zákona o obcích zpracovalo 
výkladové stanovisko, které je dostupné na  
http://www.mvcr.cz/stanoviska  (stanovisko číslo 
35/2005). 

• Stanovení konkrétní metody pro určení 
»obvyklé ceny« ve smyslu § 39 odst. 2 zákona o 
obcích záleží na rozhodnutí dané obce. Obce 
zpravidla využívají stanovení obvyklé ceny podle 
zákona č. 151/1997 Sb., o oceňování majetku a o 
změně některých zákonů (zákon o oceňování 
majetku). Ministerstvo vnitra do způsobu určení 
ceny obcí nezasahuje a není ani oprávněno tuto 
otázku posuzovat v konkrétních případech. Pře-
zkum hospodaření náleží podle zákona č. 
420/2004 Sb., o přezkoumávání hospodaření 
územních samosprávných celků a dobrovolných 
svazků obcí, krajskému úřadu nebo – podle volby 
obce – auditorovi. 

• Prodej obecních bytů za nižší než obvyklou 
cenu by mohl být za určitých podmínek zakáza-
nou veřejnou podporou podle předpisů Evrop-
ských společenství o veřejné podpoře. Tato otáz-
ka náleží do působnosti Úřadu pro ochranu hos-
podářské soutěže, který k této problematice vydal 
metodické doporučení, zveřejněné na adrese 
http://www.compet.cz. 

( r š )  
 

K témuž více už příští týden v červencovém 
vydání Moderní obce včetně stanoviska Minis-
terstva pro místní rovoj ČR a názoru experta 
ze společnosti Appraisal services – znalecký 
ústav, s. r. o. 

Prodej obecních bytů nebudí vždy nadšení 

Podle zákona o obcích se cena bytů zpravidla 
sjednává ve výši, která je v daném místě a čase 
obvyklá.                Ilustrační foto: Vendula Fantová  
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naci územně plánovací činnosti krajů a obcí, 
koordinaci odvětvových a meziodvětvových 
koncepcí, politik, strategií a dalších dokumen-
tů ministerstev a jiných ústředních správních 
úřadů. Návrh dokumentu byl připraven ve 
spolupráci krajů, ministerstev a jiných ústřed-
ních správních úřadů. K návrhu se chceme 
podrobněji vrátit v srpnovém vydání Moderní 
obce, které se bude expedovat 4. 8. 2008. 

Granty na weby pro malé obce 
Pomoci menším jihočeským obcím s kvalitním 

a kapacitně odpovídajícím připojením na inter-
net, obnovou počítačového vybavení a s vytvoře-
ním (inovací) webové prezentace má za cíl gran-
tový program Jihočeského kraje »Webové strán-
ky pro obce a obce na internetu«. Získat finanční 
prostředky z tohoto grantu mohou malé obce (s 
počtem obyvatel do 2000 ke dni 31. 12. 2006) 
letos již podruhé. Druhá výzva pro podávání 
žádostí s alokací celkem 2,178 mil.Kč má uzá-
věrku 30. 7. 2008. U opatření »Webové stránky 
pro obce« je maximální výše grantu 30 000 Kč, 
u opatření »Obce na internetu« 25 000 Kč. Mini-
mální spoluúčast žadatele je 25 %. Pravidla pro 
žadatele včetně příloh jsou k dispozici na 
www.kraj.jihocesky.cz (kapitola Granty, Fondy 
EU).  

Tábor dal šanci školám 
Město Tábor zahájilo projekt »Šance pro 

školy«, díky němuž budou moci základní a 
mateřské školy uskutečnit nové investice v 
řádu desítek miliónů korun. »Investice do škol 
jsou pro Tábor letos prioritou,« uvedla iniciá-
torka projektu, táborská radní Simona Žirov-
nická. Radnice vyzvala ředitele škol, aby pro-
jevili maximální aktivitu například při přípra-
vě investičních záměrů a nabídla jim pomoc s 
přípravou i spolufinancováním projektů z 
rozpočtu města. Zejména pro vzdělávací pro-
gramy je v balíku evropských fondů velké 
množství peněz, které je třeba efektivně vyu-
žít. Díky nim lze vybavit učebny audiovizuál-
ní technikou a také zlepšit celý proces vzdělá-
vání  dětí a mládeží. Radnice však už také v 
souladu s projektem zadala ke zpracování 
tepelné audity budov škol. Projekt rovněž 
počítá s tím, že vznikne webový informační 
portál, který se stane součástí internetových 
stránek města Tábor (www.tabor.cz) s přehle-
dem historie i současných aktivit všech měst-
ských školských zařízení. A to včetně těch 
středních škol spravovaných Jihočeským kra-
jem, které sídlí v městských budovách. »V 
rámci projektu je už schváleno a zpracováno 
několik dalších akcí, například vybudování 
nové mateřské školy při ZŠ Husova a nové 
tělocvičny v téže škole, oprava tělocvičny 
ZŠHelsinská a další,« doplnil místostarosta 
Tábora Martin Jirovský.  

(Pokračování ze stránky 2) 

Sdružení ROZAM (ROzvoj ZAMěstnanců) 
založené společnostmi Sodexho Pass ČR,  
a. s., a Trexima, s. r. o., oznámilo výsledky 
pilotní fáze projektu vzdělávání malých a 
středních podniků.   Projekt probíhal formou 
veřejné zakázky pro ministerstvo práce a 
sociálních věcí (MPSV) od prosince 2007 do 
května 2008 ve třech krajích – Ústeckém, 
Zlínském a na Vysočině. Celkový počet spo-
lečností, které se do projektu zapojily, přesá-
hl 100, přičemž do dotovaných kurzů dohro-
mady vyslaly více než 560 zaměstnanců. 
Projekt ROZAM byl 
připraven ve spolu-
práci s MPSV a spo-
lufinacoval jej Ev-
ropský sociální fond 
(ESF) spolu se stát-
ním rozpočtem ČR. 

V každém kraji se 
v projektu nabízelo 
zhruba 150 až 200 
různých vzděláva-
cích kurzů. Největší-
mu zájmu se těšily kurzy zaměřené na infor-
mační technologie, kurzy řemeslného a tech-
nického zaměření a jazykové vzdělávání. 
Často byla využívána i školení z oblasti 
osobního rozvoje. Projekt prokázal, že také v 
ČR lze k vícezdrojovému financování další-
ho vzdělávání využívat poukázkového systé-
mu. Ten už funguje například v Belgii, Ra-
kousku či Itálii. Mezi přednosti systému 
patří transparentnost a schopnost zajistit 
účelnost vynaložených prostředků ze státní-
ho rozpočtu i z fondů Evropské unie. 

A jak systém funguje? Podnikatel uzavře 
smlouvu o spolupráci s krajským koordináto-
rem projektu a na webové stránce projektu 
(www.rozam.cz) si z databáze nabízených 
kurzů vybere pro své zaměstnance ten nej-
vhodnější. Vzdělávací instituce, která kurz 
zajišťuje, potvrdí podnikateli rezervaci, pod-
nikatel uhradí sdružení 20 až 50 % ceny 
vybraného kurzu a pro zaměstnance, jehož 

do kurzu vyšle, obdrží poukázku ROZAM v 
plné hodnotě školení. Zaměstnanec poukáz-
ku odevzdá při zahájení kurzu. Vzdělávající 
instituce poté poukázku předloží sdružení 
ROZAM a dostane ji proplacenu v celé výši. 

Tento postup vylučuje náročnou adminis-
trativu, která je v ostatních případech čerpání 
finanční podpory z evropských fondů obvyk-
lá. Oceňují jej proto zejména menší společ-
nosti, které by jinak kvůli svým limitovaným 
personálním zdrojům na podporu z ESF patr-
ně nedosáhly. Další výhodou je nenáročné 

přihlášení a snadný 
výběr kurzů pro další 
zvyšování kvalifika-
ce zaměstnanců. 
V kraji Vysočina 
využívaly malé a 
střední firmy nabídky 
pilotní fáze projektu 
ROZAM nejčastěji.  
»Jsem velmi ráda, že 
se projektu u nás 
dařilo. Malé a střední 

podniky jsou mnohdy v obtížné personální 
situaci a je potěšitelné, že se podařilo najít 
způsob, jak jim relativně jednoduše pomoci 
se zvyšováním odbornosti. Pevně věřím v 
pokračování projektu i v dalších letech,« říká 
Marie Černá, náměstkyně hejtmana kraje 
Vysočina. 

»Dosažené výsledky ukazují, že se podaři-
lo vytvořit skutečně efektivní a praktický 
způsob podpory rozvoje lidských zdrojů 
v malých a středních podnicích. Ve spoluprá-
ci s MPSV a také s regiony, které mají na 
pokračování a rozšíření projektu velký zá-
jem, hledáme optimální způsob, jak využít 
vícezdrojového financování pomocí poukáz-
kového systému a dále zajistit prost ředky 
z ESF pro podporu vzdělávání zaměstnanců 
v celé zemi,« uzavřel Karel Pelán, ředitel pro 
rozvoj společnosti Sodexho Pass. 

( t z )  

ROZAM pomohl podnikání ve třech krajích 

Ve FMP se evropské dotace zvýší až dvojnásobně 
Sdružení obcí a měst jižní Moravy vyhlásilo 

příjem žádostí do Fondu malých projektů (FMP)  
v Jihomoravském kraji. Jako tomu bylo už v 
minulém programovacím období Evropské unie, 
FMP bude opět podporovat malé neinvestiční 
projekty přeshraniční spolupráce. Do hry se zno-
vu vracejí také malé infrastrukturní projekty z 
oblasti životního prostředí, cestovního ruchu, 
značení a vybavení cyklostezek a turistických tras 
či projekty zaměřené na protipovodňová opatření 
menšího rozsahu aj. 

Pro jižní Moravu je ve Fondu malých projektů 
na období let 2008–2013 připraveno až 33,1 mil. 
eur. Výše podpory se zvýší až na 85 % a výše 
dotace z EU se bude pohybovat v rozmezí od 
2000 do 20 000 eur. Proti minulému období se 
tak dotace EU zvyšuje až dvojnásobně. Celkové 
náklady projektu nesmějí překročit 40 000 eur. 

O podporu z Fondu malých projektů mohou 
žádat organizace veřejnoprávního charakteru, 
jako jsou například obce, města, neziskové 
organizace, kulturní a sportovní sdružení, škol-
ská zařízení apod. »Zájemci o financování z 
FMP mohou své projektové záměry připravo-
vat a konzultovat u administrátora Fondu ma-
lých projektů v Jihomoravském kraji, kterým je 
Regionální rozvojová agentura Jižní Moravy 
(RRAJM). Žadatelé mohou předkládat své 
projekty průběžně. »První jednání Regionální-
ho monitorovacího výboru se uskuteční  
11. září, kdy bude rozhodovat o projektech 
předložených nejpozději do 31. července,«, 
informoval JUDr. Vladimír Gašpar, ředitel 
RRAJM. 

 ( t z )   

Více informací najdete na www.rrajm.cz. 

Chcete-li dostávat zdarma newsletter časopisu 
Moderní obec, 
přihlaste se na e-mailové adrese 
pdf.moderniobec@economia.cz 

http://www.moderniobec.cz
http://www.kraj.jihocesky.cz
http://www.tabor.cz
http://www.rozam.cz
http://www.rrajm.cz
mailto:pdf.moderniobec@economia.cz
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MMR se vzdalo podílu v RRA 
Hejtman Moravskoslezského kraje Ing. 

Evžen Tošenovský převzal z rukou prvního 
náměstka ministra pro místní rozvoj Ing. Mila-
na Půčka, MBA, Ph.D., 30% podíl akcií v 
ostravské Agentuře pro regionální rozvoj, a. s. 
(ARR). Předání se uskutečnilo na základě 
smlouvy o bezúplatném převodu cenných 
papírů. Emise akcií ze dne 1. 6. 1995, původ-
ně znějících na jméno Ministerstva hospodář-
ství ČR s číslováním 000071 – 000100, byla 
dne 31. 10. 1996 převedena z tohoto minister-
stva na Ministerstvo pro místní rozvoj ČR. 
Předané cenné papíry se jmenovitou hodnotou 
10 000 Kč v počtu třiceti kusů představovaly 
minoritní podíl MMR ČR. Posláním ARR (viz 
www.rdaova.cz) je realizace strategických cílů 
Moravskoslezského kraje. 

PRV slouží i malým obcím 
Program rozvoje venkova (PRV) bilancuje 

první rok své existence. »K 10. 6. bylo v rám-
ci projektových opatření osy jedna a tři PRV 
zrealizováno 256 projektů celkem za 273 mili-
onů korun,« uvedl při této příležitosti ministr 
zemědělství Mgr. Petr Gandalovič. »Největší 
zájem jsme zaznamenali u těch opatření, kde 
jsou příjemci dotace malé obce, a u takových, 
která řeší pozemkové úpravy nebo jsou určena 
k modernizaci zemědělských podniků a k 
zahájení činnosti mladých zemědělců,« dodal. 
Ministerstvo zemědělství převisy řeší tak, že 
vedle finančního objemu určeného pro rok 
2007 jsou příslušná opatření podpořena ještě 
částkou vyčleněnou pro rok 2008. Program 
rozvoje venkova byl schválen 23. 5. 2007 s 
rozpočtem 3,6 mld. eur na období 2007-2013, 
z toho 2,8 mld. eur jde z Evropského zeměděl-
ského fondu pro rozvoj venkova (EAFRD). 

Finalisté Stromu života známi 
Finalisty celostátní ankety Strom roku 2008 

vybrala minulý týden porota. Anketu pořádá 
program Strom života Nadace Partnerství a do 
jejího závěrečného kola se probojovalo 12 
stromů z celkem 109 nominovaných obcemi, 
jednotlivci, školami či občanskými sdružení-
mi. O dalším postupu finalistů již bude rozho-
dovat veřejnost.  

Hlasovat bude možné od 1. srpna do 10. 
října pomocí hlasovacích archů nebo dárcov-
ských SMS zpráv ve tvaru DMS STROM1–12 
odeslaných na číslo 87 777. Vítězný strom 
bude slavnostně vyhlášen 17. října na Koncer-
tu pro stromy, kde vystoupí skupina Jablkoň a 
Jaroslav Svěcený. Generálním partnerem Stro-
mu života je společnost Skanska, která na něj 
letos věnuje 6,2 mil. Kč. Hlavním partnerem 
ankety je společnost Sitronics CZ, záštitu nad 
anketou převzal ministr životního prostředí 
Martin Bursík. Detailní informace o finalis-
tech se v nejbližší době objeví na adrese 
www.stromzivota.cz/anketa  

Víc než elektrohračky žáci sbírali výpočetní techniku 
Pilotní projekt na podporu sběru vyslouži-

lých elektrohraček a drobných elektrozařízení 
na 42  pražských základních školách (při-
zvaných do projektu na základě úspěchů ve 
sběru papíru a plastů) byl minulý pátek slav-
nostně vyhodnocen na pražském magistrátu. 
Od října 2007 do května 2008 jej organizovala 
nezisková společnost 
ASEKOL, která se zabý-
vá organizací sběru a 
recyklace elektrozaříze-
ní. Cílem projektu, nad 
kterým převzal Mgr. Petr 
Štěpánek, CSc., pražský 
radní pro oblast životní-
ho prostředí a odpadové-
ho hospodářství, bylo 
ověřit možnosti zvýšení 
sběru těchto komodit a 
současně posílit ekolo-
gické vědomí mezi žáky. 
Sbíraly se elektrické a 
elektronické hračky, poháněné baterií nebo 
elektromotorem, elektrické deskové hry, auto-
dráhy, digitální hry, herní konzole, ruční ovla-
dače videoher (joysticky), doplňky pro batola-
ta, elektrická vozítka a vybavení pro volný čas 
a sporty. Děti nosily i walkmany, MP3, mobilní 
telefony, rádia, kalkulačky a drobnou výpočet-
ní techniku. Do škol byly za tímto účelem in-
stalovány speciální nádoby na drobná elektro-
zařízení.  

»Drobná elektrozařízení totiž končí v popel-
nici nejčastěji, podle statistik až z 80 %. U 
elektrických hraček je situace ještě horší. K 
recyklaci se jich dostane pouhých 0,07 %, 
přičemž materiálově lze využít 87 % hmotnosti 
elektrohraček,« říká Mgr. Jan Vrba z kolektiv-

ního systému ASEKOL. Při vyhodnocení pro-
jektu organizátoři připustili, že výsledky je 
poněkud zaskočily. Proti očekávání z 1115 kg 
vybraného drobného elektroodpadu totiž 
zhruba 48 % činila výpočetní a telekomuni-
kační technika a přibližně 20 % spotřební 
elektronika. Naopak elektrické a elektronic-

ké hračky v sebraném 
elektroodpadu předsta-
vovaly jen asi 10 %. 
Nejvíce se činili žáci ZŠ 
Ohradní. Na druhém a 
třetím místě se umístily 
základní školy v Tábor-
ské ulici a na náměstí 
Curieových. »Množství 
elektroodpadu se zvyšu-
je mnohem rychleji než 
ostatní druhy odpadu. 
Vzdělání dětí v tomto 
směru je velmi důležité a 
magistrát hl. m. Prahy ji 

jednoznačně podporuje. Právě ony budou v 
budoucnu rozhodovat o našem životním pro-
středí,« uvedl sdělil radní Mgr. Petr Štěpánek.  

Projekt byl podporován dalšími aktivitami, 
například zábavně-vzdělávacími Hrátkami s 
Asíkem a Batem či školeními učitelů o odpa-
dové problematice. Mgr. Jan Vrba dodal: »Za 
současných podmínek musím výsledky projek-
tu hodnotit velmi pozitivně. Mimochodem, po 
sérii školení a dalších osvětových aktivit ve 
školách vzrostl objem sebraných drobných 
elektrozařízení čtyřnásobně.« 

V příštím školním roce by měl být projekt 
rozšířen na všechny pražské základní školy, 
které o něj projeví zájem. 

( r š )   

Starostové chtějí změnu pravidel výkupu kovů 
Návrh skupiny poslanců na změnu pravidel 

výkupu některých, zejména kovových odpadů 
je projednáván v Poslanecké sněmovně. 
»Návrh novely zákona o odpadech má za cíl 
prosadit zákaz výkupu zejména kovového šrotu 
od fyzických osob. Měla by také zavést bezho-
tovostní platební styk mezi prodávajícím a 
výkupnou jako jedinou formu úhrady za ode-
vzdaný odpad. Hotovostní platební styk umož-
ňuje osobám, které nabízejí kradené kovové 
části k vykoupení, zůstat v anonymitě. Šance 
na jejich dodatečnou identifikaci při kontrolách 
sběren je mizivá. Zavedení bezhotovostního 
platebního styku by tento problém rychle a 
efektivně vyřešil,« vysvětlil Jaromír Jech, vý-
konný místopředseda Svazu měst a obcí ČR 
(SMO). 

»Situace je opravdu vážná. Často může být 
ohroženo zdraví či dokonce život občanů, jak 
ukazuje případ zřícení haly v bývalých železár-

nách Poldi Kladno v loni létě. Nedávno byla 
poškozena jindřichohradecká úzkokolejka, na 
níž zloději odcizili kovové spojky z kolejnic a 
jen šťastnou náhodou nevykolejil plně obsaze-
ný výletní vlak,« poznamenal Ing. Dan Jiránek, 
primátor statutárního města Kladno. Množí se 
také případy, kdy zloději poškozují kulturní 
památky a pietní místa a nenechavce nedávno 
neodradil ani terezínský památník. 

»Návrh novely má širokou podporu poslanců 
ze všech politických stran, a je tedy naděje, že 
by mohl být schválen,« uvedl Mgr. Pavel Dra-
hovzal z kanceláře SMO ČR. Jedinou překáž-
kou by mohl být postoj představitelů hutního 
průmyslu, kteří se obávají toho, že omezením 
výkupu kovového odpadu od fyzických osob 
přijdou podle odhadů o zhruba 300 tisíc tun 
surovin ročně. Ty pak budou muset draze naku-
povat ze zahraničí. 

( t z )  

Nejlepší školy obdržely hodnotné věcné ceny. 
Zástupci vítězné ZŠ Ohradní (na snímku) převzali 
dotykovou interaktivní tabuli.             Foto: archiv 
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